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رجیس شامگن کارشناس نظامی فرانسوی در اظهاراتی با بیان اینکه سازمان پیمان آتلانتیک شمالی باید بعد از 

فروپاشی شوروی منحل می شد، تاکید کرد: اگرچه ناتو در آن زمان منحل نشد اما همچنان این احتمال وجود دارد 

که این اتحاد نظامی به سرنوشت اتحاد جماهیر شوروی مبتلا شده و منحل شود. به عقیده من تا پنج سال آینده نه 

از ناتو و نه از اتحادیه اروپا اثری باقی نخواهد ماند. پیش از این تمام جهان بارها سرنوشت نظام هایی که بر اساس 

دیکتاتوری بنا شده اند را دیده اند و حیات اتحادیه اروپا نیز مانند اتحاد جماهیر شوروی به پایان خواهد رسید.

کارشناس نظامی فرانسوی: احتمال منحل شدن ناتو وجود دارد یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »حمید شکیبا« 

که ۱۳ بهمن ۶۱
 به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

زیر ذره بین »دنیای هوادار«؛

ارادهٔ اروپا در ترازوی دیپلماسی با ایران
سرمقاله

دور جدید گفت وگوهای ایران و سه کشور اروپایی )انگلیس، 
فرانسه و آلمان( در شرایطی برگزار می شود که نتیجه آن 
می تواند میزان اراده اروپا برای پیشبرد دیپلماسی و دستیابی 
به چارچوبی برای مذاکره در مسیر کاهش تنش ها، بویژه بر 

سر قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت را مشخص کند.
کاظم غریب آبادی، معاون حقوقی و بین الملل وزارت امور 
خارجه اعلام کرد که این دور از گفت وگوها در ۱۳ ژانویه )۲۴ 
دی ماه( در ژنو برگزار خواهد شد. این گفت وگوها برای بررسی 
موضوعات و تعیین چارچوب هاست و هنوز نمی توان درباره 

نتیجه آن پیش بینی کرد.
 ۹ اروپایی،  کشور  سه  و  ایران  گفت وگوهای  دور  آخرین 
آذرماه در ژنو برگزار شد. این نشست، که از سوی سید عباس 
عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان »طوفان فکری« توصیف 
شد، به بررسی آخرین تحولات دوجانبه، مسائل منطقه ای، 
داشت.  اختصاص  تحریم ها  رفع  و  ایران  برنامه هسته ای 
و  اختلافات  با وجود  توافق کردند که  پایان  در  دو طرف 

چالش های جدی، مسیر دیپلماسی را ادامه دهند.
غریب آبادی که همراه با مجید تخت روانچی ریاست هیئت 
ایرانی را بر عهده داشت، پس از پایان نشست تأکید کرد: 
»ما قاطعانه به پیگیری منافع مردم خود متعهد هستیم، و 
ترجیح ما مسیر گفت وگو و تعامل است.« همچنین اعلام 
شد که این گفت وگوها در آینده نزدیک ادامه خواهد یافت.

با  اروپایی  کشور  سه  دیپلمات های  حال،  همین  در 
انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس )توییتر سابق(، 
آمادگی خود را برای ادامه مسیر دیپلماسی اعلام کردند؛ 
در  تنش ها  کاهش  برای  طرف  دو  تمایل  از  نشانه ای 

روابط پرچالش اخیر.

چالش ها و موانع در روابط ایران و اروپا
تأثیر  تحت  بشدت  اروپایی  کشور  سه  و  ایران  روابط 
مجموعه ای از مسائل پیچیده از جمله ادعای دخالت ایران 
در جنگ اوکراین، گام های جبرانی ایران در برجام، نگرانی 
ایران، اعمال تحریم های  از پیشرفت های هسته ای  اروپا 
جدید و تهدید به فعال سازی سازوکار اسنپ بک قرار گرفته 

است.
تروئیکای اروپا در تاریخ ۲۰ آذرماه، در واکنش به گزارش 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره افزایش تولید 
ادعاهای  دیگر  بار  ایران،  درصدی   ۶۰ غنی شده  اورانیوم 
سیاسی درباره برنامه صلح آمیز هسته ای کشورمان را تکرار 
و بدون اشاره به اینکه بدعهدی و بی عملی کدام طرف ها 
اجرای توافق هسته ای را به بن بست کشانده است ادعا کردند 

که اقدامات ایران برجام را توخالی کرده است.
شد،  منتشر  انگلیس  دولت  تارنمای  در  که  بیانیه ای  در 
تعداد  ایران  که  هستیم  نگران  بسیار  »ما  است:  آمده 
سانتریفیوژهای در حال استفاده را افزایش داده و مقدمات 
نصب زیرساخت های غنی سازی اضافی را آغاز کرده است. 
این اقدامات ظرفیت غنی سازی ایران را افزایش می دهد.« 
ذخایر  افزایش  باعث  ایران  گام های  که  کردند  ادعا  آن ها 
و  غیرنظامی معتبر شده  توجیه  بدون  غنی شده  اورانیوم 

خواستار توقف فوری این اقدامات شدند.
تروئیکا در نامه ای مورخ ۱۶ آذرماه نیز اعلام کرده بود که 
آماده فعال سازی مکانیسم اسنپ بک در چارچوب قطعنامه 
۲۲۳۱ شورای امنیت است. در این نامه از ایران خواسته شده 
که از »تشدید« برنامه هسته ای خود اجتناب کرده و فضای 
لازم برای پیشرفت دیپلماتیک را فراهم کند. همچنین ادعا 

شده که سه کشور از تمامی ابزارهای دیپلماتیک، از جمله 
به  ایران  دستیابی  از  جلوگیری  برای  اسنپ بک،  سازوکار 

سلاح هسته ای استفاده خواهند کرد.
مکانیسم ماشه فرآیندی است که به طرف های برجام اجازه 
می دهد تحریم های تعلیق شده تحت قطعنامه ۲۲۳۱ را در 
کنند. جمهوری  احیا  فرآیندی  اختلاف، طی  بروز  صورت 
ابزار،  این  از  استفاده  که  داده  هشدار  نیز  ایران  اسلامی 
واکنش قاطع ایران را در پی خواهد داشت و ممکن است 

دکترین هسته ای کشور را تغییر دهد.
ایران تأکید کرده که به تعامل سازنده و دیپلماسی معنادار 
مکانیسم  از  استفاده  یا  تهدید  هرگونه  اما  است،  پایبند 
ایروانی،  امیرسعید  می داند.  »غیرسازنده«  را  اسنپ بک 
نماینده دائم ایران در سازمان ملل، در نامه ای به شورای 
امنیت تصریح کرد که دیپلماسی معنادار مستلزم احترام 
کرد:  تاکید  وی  است.  تعهدات  به  پایبندی  و  متقابل 
ایران به تعامل با حسن نیت و بررسی همه مسیرهای 
دیپلماتیک برای پرداختن به چالش های مشترک متعهد 

است.
از این منظر، دور آتی نشست ژنو فرصتی مهم برای اروپا 
محسوب می شود تا با فاصله گرفتن از مسیر تقابل، رویکردی 
سازنده در پیش گرفته و اراده خود را برای پیشبرد مذاکرات 
و کاهش تنش ها به نمایش بگذارد. آیا سه کشور اروپایی 
قادر خواهند بود گامی عملی در جهت اعتمادسازی و احیای 
دیپلماسی بردارند؟ پاسخ به این پرسش مسیر آینده روابط 

ایران و اروپا را مشخص خواهد کرد.
اگر قرار باشد مسیر دیپلماسی پیگیری شود، زمان برای 
تصمیم گیری تروئیکا، به ویژه در حوزه مذاکرات هسته ای، 

محدود است.
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت تنها ۱۰ ماه دیگر اعتبار دارد 
اروپایی مایل نیستند بدون  و به نظر می رسد سه کشور 
دستیابی به توافقی با ایران از ابزار اسنپ بک چشم پوشی 
کنند. آن ها تلاش دارند با استفاده از جلسات شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، ایران را برای پذیرش تهدید 
مکانیسم ماشه تحت فشار قرار دهند. در همین راستا، در 
قطعنامه  ضدایرانی که به پیشنهاد این سه کشور در نشست 
اخیر شورای حکام تصویب شد، از رافائل گروسی، مدیرکل 
وضعیت  درباره  جامع  گزارشی  تا  شده  خواسته  آژانس 
همکاری های ایران با آژانس برای نشست اسفندماه ۱۴۰۳ یا 

حداکثر بهار ۱۴۰۴ ارائه کند.
به طور  پادمانی  توافق نامه های  چارچوب  در  همواره  ایران 
کامل با آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری کرده است. 

با این حال، برخی مسائل فنی که با انگیزه های سیاسی 
و تحت تأثیر صحنه گردانی رژیم صهیونیستی مطرح شده، 
دلیل مانع تراشی طرف های  به  ایجاد کرده که  اختلافاتی 

غربی، حل وفصل آن طولانی شده است.
در همین پیوند، سفرای سه کشور اروپایی در آخرین نشست 
شورای حکام، با ترکیب مسائل پادمانی و گام های جبرانی 
ایران در برجام، تلاش کردند تا بدعهدی های خود در اجرای 
توافق هسته ای را پنهان و پیشرفت های هسته ای ایران را 

به عنوان تهدیدی برای جامعه جهانی معرفی کنند.
بنابراین، اگر گفت وگوهای ژنو به معنای گامی واقعی در 
جهت دیپلماسی است، جلسه آتی می تواند بهترین فرصت 

برای رسیدن به توافق درباره نحوه آغاز مذاکرات باشد.
وزیر امور خارجه کشورمان طی سخنانی، با تأکید بر اهمیت 
راه حل های مسالمت آمیز برای جلوگیری از تشدید تنش و 
کرد که جمهوری  اعلام  دیپلماتیک،  حفظ چارچوب های 
اسلامی ایران برای ورود به مذاکرات شرافتمندانه مبتنی بر 

احترام و منافع مشترک آمادگی کامل دارد.
عراقچی با اشاره به ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران 
تصریح کرد: »ما هیچ مانعی برای مشارکت دادن دیگران 
از  آمریکا  خروج  از  پس  حتی  نمی بینیم.  مسیر  این  در 
مذاکرات، ایران هرگز میز مذاکره را ترک نکرد و همواره برای 
گفت وگوهای شرافتمندانه بر پایه احترام و منافع متقابل 

آماده بوده است.«

در باب تأثیر حذف ارز نیمایی بر دارو 

صنعت دارو در ایران، وابستگی زیادی به واردات مواد اولیه دارد؛ 
همین موضوع باعث می شود تا هر تغییری در نرخ ارز و یا حتی 
چالش های مربوط به تامین آن، در قیمت نهایی آن تاثیرگذار باشد. 
سازوکار نیمایی به عنوان یکی از ابزارهای کلیدی در تامین ارز 
وارداتی شناخته می شد. این موارد در حالی است که سیاست 
جدید که به عنوان گامی در جهت یکسان  سازی نرخ ارز معرفی 
شده، در عمل به افزایش قابل  توجه نرخ ارز رسمی منجر خواهد 
شد. علاوه بر این، با توجه به حجم قابل  توجه ارزی که از طریق 
نیما تأمین می شد، نگرانی هایی درباره تأثیر این تصمیم بر تورم و 
معیشت عمومی به وجود آمده است. همواره قیمت های مصوب 
از سوی صنعت و دولت برای دارو به دلیل ماهیت استراتژیک 
اعلام می شود و هر میزان افزایش قیمتی که دولت برای دارو 
اعلام کند، با تشویش و نگرانی مردم همراه است، حالا گرانی 
۵۰ درصدی دارو طی ماه های اخیر، کاملا بدون مصوب و اطلاع 
رسمی است؛ به نظر می رسد صنعتگران این بخش نگاهی جدی 
به حذف ارز نیمایی داشته و ترجیح داده اند تا به پیشواز گرانی ها 
بروند. باید به این موضوع توجه داشت که تاثیر حذف ارز ترجیحی 
بر میزان پرداخت از جیب بیماران تنها به بیمه   شدگان محدود 
نمی شود، چرا که افرادی که تحت پوشش هیچ یک از سازمان های 
بیمه   گر نیستند، بیش از بیمه   شدگان از این طرح آسیب می   بینند؛ 
شوربختانه برخی مسئولان افزایش قیمت دارو در شرایط فعلی 
را امری طبیعی می      دانند، چرا که ارز ترجیحی این داروها تامین 
نشده و برای اینکه این داروها در دسترس مردم باشد با ارز آزاد 
وارد می   شوند. طبیعی است که مسئولان بین دوراهی افزایش 
قیمت دارو و بودن دارو، موجود بودن آن را انتخاب می کنند. 
سخن پایانی؛ در ایران نباید یک بیمار آن هم بیمار درگیر بیماری 
خاص باشی. حوزه دارو در ایران به صورت افسارگسیخته ای آشفته 
است و تصمیمات دولتی درباره با تامین ارز واردات، روز به روز 
شرایط را بدتر می کند. دولت هدف نهایی تمام تصمیمات خود 
را حذف دلالان معرفی می کند در حالی که حذف نهایتا چند صد 
دلال، به ضرر میلیون ها آدم بی گناه و خسته تمام خواهد شد. به 
نظر می رسد دولت باید نگاهی متفاوت تر به راهکار های خود برای 

کنترل فساد های مالی و تجاری داشته باشد.

شورای اطلاع رسانی دولت شایعه 

قطع یارانه نقدی را تکذیب کرد

رئیس امور اطلاع رسانی شورای اطلاع رسانی دولت در پیامی تاکید 
کرد که خبر کذب حذف یارانه نقدی را جدی نگیرید.

علی احمدنیا در پیامی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی 
ایکس )توئیتر سابق( با هشتگ مردم بدانند، نوشت: یارانه نقدی 
دهک های یک تا ۹ همچنان برقرار است، خبر کذب حذف یارانه 

را جدی نگیرید.
سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها نیز پنجشنبه شب تصریح 
کرد که با توجه به تأکیدات رئیس جمهور پرداخت یارانه معیشتی 

برای خانوارهای مشمول در دهک های یک تا ۹ ادامه می یابد.
طیبه حسینی در توضیح حذف یارانه اظهار کرد: از ابتدای استقرار 
دولت چهاردهم، پرداخت یارانه نقدی و معیشتی به خانوارهای 
مشمول در زمان های مقرر و با رعایت قوانین و مقررات انجام 

شده است.
اسلامی،  شورای  مجلس  مصوبات  اجرای  در  افزود:  حسینی 
شناسایی خانوارهای پردرآمد همواره در دستور کار همه دولت ها 

قرار داشته است.

مکث

دولت

سارا نصرتی 

ایران تأکید کرده که به تعامل سازنده و 
دیپلماسی معنادار پایبند است، اما هرگونه 

تهدید یا استفاده از مکانیسم اسنپ بک را 
»غیرسازنده« می داند. امیرسعید ایروانی، 

نماینده دائم ایران در سازمان ملل، در 
نامه ای به شورای امنیت تصریح کرد که 

دیپلماسی معنادار مستلزم احترام متقابل و 
پایبندی به تعهدات است. وی تاکید کرد: 
ایران به تعامل با حسن نیت و بررسی همه 

مسیرهای دیپلماتیک برای پرداختن به 
چالش های مشترک متعهد است.



شنبه 15 دی 14۰۳      شمارگان 1724 3

رئیس شورای اسلامی شهر کرج گفت: اخیرا همکاری خوبی 
بین شرکت ایران خودرو دیزل و مجموعه مدیریت شهری کرج 

را شاهد بودیم که امیدواریم این همکاری توسعه یابد.
به گزارش »دنیای هوادار«. مسعود محمدی در جریان بازدید 
از شرکت ایران خودرو دیزل، گفت: با توجه به صحبت قبلی 
شهرداری با این شرکت، بازدید اعضای شورای شهر و شهردار 
هماهنگ شد، در نهایت امروز این فرصت پیش آمد که در 
این شرکت حضور پیدا کنیم و از نزدیک ظرفیت ها را در زمینه 

تامین و تجهیز ناوگان اتوبوسرانی شهر کرج ببینیم. 
وی با تاکید بر اینکه شهر کرج نیاز مبرمی به اتوبوس دارد، 
گفت: با توجه افتتاح خط بی آر تی و استقبالی که شهروندان 

از این خط کردند، نیازمند تامین بیشتر اتوبوس برای این 
خطوط هستیم.

وی ادامه داد: بر اساس صحبت های گذشته تصمیم بر این شد 
که از ظرفیت شرکت ایران خودرو دیزل برای تامین نیاز فوری 
شهر کرج به اتوبوس استفاده کنیم. در همین راستا اعضای 
شورای شهر کرج همکاری و همراهی لازم برای تامین بودجه 

خرید این اتوبوس ها را با شهردار محترم کرج داشته اند.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج در انتها تاکید کرد: با بازدید 
بینی می شود اعضای محترم شورای اسلامی  امروز پیش 
شهر کرج به این جمع بندی برسند که برای تامین هزینه 
اتوبوس های مورد نیاز در کمیسیون تلفیق بودجه اقدامات لازم 

را صورت دهند. امیدوارم به سرعت بودجه لازم تامین و قرارداد 
بین مجموعه مدیریت شهری کرج و شرکت ایران خودرو دیزل 

برای تامین اتوبوس ها منعقد شود.

در شهر

 

مکث
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان البرز از شناسایی و دستگیری عاملان و کاسبان سقط غیرقانونی جنین با دستور 
قضایی در کرج خبر داد. دکتر امیرعباس واعظی افزود: در راستای اجرای قوانین جوانی جمعیت و پیرو دستور قضایی و 
هماهنگی پلیس فتا استان البرز در هفته جاری توسط کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی از چند واحد صنفی فروش دارو 
تجهیزات پزشکی و دفاتر مامایی سطح شهر کرج بازدید شد که بررسی ها نشان داد فعالیت یک دفتر کار مامایی در حیطه سقط 
غیرقانونی جنین است. وی ادامه داد: طی بازدید صورت گرفته از این دفتر کارمامایی وچند واحد صنفی فروش دارو وتجهیزات 
پزشکی مشخص شد یک کارشناس مامایی با همدستی فروشنده کالای پزشکی اقدام به فروش گسترده ی داروهای موجد سقط 

جنین و مشاوره در این زمینه نموده است که با هماهنگی مقام قضایی در شهر کرج دستگیر شدند.

عاملان سقط غیر قانونی جنین در کرج بازداشت شدند

»شهردار کرج« تأکید کرد؛

 

ٔ

عزم جدی برای توسعه

حمل و نقل عمومی شهر

شهردار کرج در سخنان خود با اشاره به لزوم بهبود وضعیت 
حمل و نقل عمومی کلان شهر کرج گفت: خوشبختانه سابقه 
خوب و درخشانی بین شهرداری کرج و شرکت ایران خودرو 
دیزل در زمینه تامین اتوبوس به عنوان ستون فقرات حمل و 
نقل عمومی وجود دارد که باعث گسترش همکاری در آینده 

می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، مهرداد کیانی در بازدید از شرکت ایران 
خودرو دیزل گفت: درحوزه حمل و نقل عمومی کلان شهر هنوز از 
استانداردهای لازم فاصله داریم و نیازمند تلاش بیشتر و فوری 
برای کاهش این فاصله هستیم که در این زمینه خوشبختانه 
همراهی اعضای محترم شورای اسلامی شهر کرج با مجموعه 

همکاران شهرداری نویدبخش روزهای خوب در آینده است.
وی افزود: با همکاری دوجانبه ای که بین مجموعه ایران خودرو 
دیزل و شهرداری کرج صورت گرفته، کرج به عنوان اولین شهری 

که بهره بردار اتوبوس برقی است ثبت شد.
شهردار کرج گفت: باید بگویم همراهی و همکاری مجموعه ایران 
خودرو دیزل در این چند وقت انقدر مفید و خوب بود که ما 
بر اساس این حسن سلوک در مجموعه مدیریت شهری کرج 
تصمیم گرفتیم که در ادامه مسیر هم با همین شرکت معظم 
همکاری خود را گسترش دهیم و امیدواریم این اعتماد متقابل 
منجر به اتفاقات خوبی در سطح حمل و نقل عمومی کلان شهر 

کرج بشود.
وی اضافه کرد: با مشورتی که با اعضای محترم شورای اسلامی 
شهر کرج داشتیم به این نتیجه رسیدیم که ضمن بازدید از 
شرکت ایران خودرو دیزل زمینه تنظیم یک تفاهم بزرگ و موثر 

و مستمر را داشته باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به استقبال خیلی خوبی که شهروندان 
کرجی از خدمات ناوگان حمل و نقل عمومی شهری خصوصا در 
خط بی آر تی تازه تاسیس داشته اند هم اکنون ما حتی با کمبود 
اتوبوس مواجه هستیم از این رو همین امروز از دوستان در 
شرکت ایران خودرو دیزل می خواهم هر چه سریع تر نیاز اتوبوسی 

ناوگان حمل و نقل عمومی شهر کرج را برای ما تامین کنند.
مهرداد کیانی ادامه داد: بر همین اساس تفاهم نامه ای با شرکت 
ایران خودرو دیزل تنظیم خواهد شد که بعد از تصویب در شورای 
اسلامی شهر کرج برای ما الزام آور شود و سریعا نیازهای ما 
اعضای محترم شورای  با همراهی  تامین شود. خوشبختانه 
اسلامی شهر کرج بودجه خوبی هم برای این موضوع در نظر 

گرفته شده است.
شهردار کرج در انتها تاکید کرد: گسترش حمل و نقل عمومی 
در کلان شهرها یکی از شاخصه های توسعه محسوب می شود 
همچنین در زمینه عدالت اجتماعی نیز داشتن یک حمل و نقل 
عمومی خوب و با قیمت مناسب حق شهروندان است از این 
رو تلاش ما در مجوعه مدریت شهری تحقق این امر است که 
انشالله در سال آینده شهروندان کرجی نتایج آن را به صورت 

ملموس مشاهده کنند.

»رئیس شورای اسلامی شهر کرج«:

بودجه مورد نیاز برای خرید اتوبوس های جدید تأمین خواهد شد
از »البرز« چه خبر؟

سخنگو و رئیس کمیسیون تلفیق شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: امید است با توجه به روند اجرایی پروژه، دولت نیز 
در راستای ارائه اعتبار همکاری ویژه تری داشته باشد تا روند 

تزریق بودجه تسریع شود.

به گزارش »دنیای هوادار«، علی قاسم پور در حاشیه بازدید 
از پروژه آزادراه شهید سلیمانی که با همراهی استاندار البرز 
صورت گرفت، ضمن تقدیر و تشکر از حمایت و اقدامات 
نماینده عالی دولت در استان البرز برای تسریع در روند اجرای 
پروژه، اظهار کرد: این مسیر با تلاش های صورت گرفته زیر 
سایه تعامل و حمایت دستگاه های دولتی بالادستی به ثمر 

و نتیجه خواهد رسید.
وی با اشاره به اینکه شورای ششم به صورت ویژه پیگیر 
اجرای این پروژه بوده است، افزود: بدون شک تعامل میان 
اعضای شورا و همراهی با دیگر دستگاه های خدمات رسان 

در تحقق پروژه فوق قابل قدردانی است.
ارائه  رئیس شورای شهرستان کرج با اشاره به کارکرد و 
با  کرد:  عنوان  بهره برداری،  از  پس  پروژه  این  خدمات 
بهره برداری از پروژه آزادراه شمالی توان خدمات رسانی به ۱۴ 

استان کشور را خواهیم داشت و این نشان از اهمیت و 
جایگاه پروژه ملی آزادراه شمالی دارد.

قاسم پور اضافه کرد: امیدواریم در جای جای کشور از این 
دست پروژه ها داشته باشیم و هریک از شهرها و استان های 
داشته  ایران خدمات رسانی  مردم  دیگر  به  بتوانند  کشور 

باشند.
وی عنوان کرد: بررسی ابعاد مختلف پروژه آزادراه شهید 
سلیمانی جایگاه خاص و ویژه این پروژه در سطح ملی 
 b1  و حتی خارج از مرزها را تبیین می کند، به ویژه پل
که به نام نامی شهید رئیسی نامگذاری شده است و توان 

نیروهای جامعه مهندسی ایرانی را به نمایش می گذارد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج افزود: امید است با 
توجه به روند اجرایی پروژه دولت نیز در راستای ارائه اعتبار 
همکاری ویژه تری داشته و روند تزریق بودجه تسریع شود.

عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت: تکمیل بزرگراه شهید 
سلیمانی )بزرگراه شمالی( بر اساس مطالعات باید در الویت 

باشد نه اقدامات خارج از طرح.
به گزارش »دنیای هوادار«، مریم قهرمانی صارم در کمیسیون 
تلفیق در بررسی لایحه متمم بودجه شهرداری کرج اظهار 
کرد: ردیف هایی با عناوین تعمیر و نگهداری بزرگراه، احداث 
ساختمان شرکت بزرگراه و از این دست وجود دارد که اساسا 

با تعریف این ردیف ها مخالف هستم.
عضو شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد:هزینه هایی تحت 
این عناوین در پروژه ای که در حال احداث است و تکمیل 
نشده است و نیازمند میلیارد ها تومان هزینه است تا به 
بهره برداری برسد ایجاد شاخ و برگ اضافه و محلی برای 
صرف سرمایه های این شهر در مسیری ست که انتفاعی 

برای مردم در پی ندارد.
قهرمانی تصریح کرد: پیمانکار پروژه مطالبات وصول نشده 
ای از شهرداری ندارد و تا بدانجا که صورت وضعیت تایید 
شده ارائه کرده مطالبات خود را اخذ کرده است و شهرداری 

در اخذ سهم دولت در این پروژه دچار مسئله است.
عضو شورای اسلامی شهر کرج یادآور شد: با توجه به اهمیت 
این پروژه برای استاندار محترم و بازدیدهای مکرر وزرا و 
معاونین رییس جمهور از پروژه امیدواریم که شهرداری در 
وصول مطالبات خود از دولت موفق باشد تا سرعت بیشتری 

در اجرای پروژه ایجاد شود.
قهرمانی خاطر نشان کرد: بواسطه اتصال این پروژه به انتهای 
اتوبان همت قطعا بخشی از تردد اتوبان تهران و کرج و 
سفرهای اتوبانی به مقصد خارج از شهر کرج از طریق بزرگراه 

شهید سلیمانی انجام خواهد شد لذا ضرورت اتمام بزرگراه 
و دسترسی به اتوبان کرج -قزوین خارج از محدوده شهری 
کرج نباید نادیده گرفته شود و به نحوی اقدام نکنیم معابر 
غربی شهر کرج درگیر ترافیک منتقل شده از اتوبان تهران 

-کرج شوند.

در اينكه ورزشگاه آزادی با گذشت بيش از نيم قرن هنوز 
جزو پنج مجموعه بزرگ و كم نظير در سطح دنياست حرف 

كاملا درستی است.
محمد خاكپور اين حرف درست را با ذكر نام بنيانگذار آن 

بر زبان آورد که متاسفانه به تريش قبای بعضی ها برخورد.
اگر فرمانفرما بدستور شاه اين ورزشگاه را نمی ساخت تا 
بعد از نيم قرن »پُز«ِ آن را بدهيم، كدام مجموعه ورزشی را 

طی پنجاه سال گذشته در تراز استاديوم آزادی ساختيم كه 
در سطح جهان الگوپذير باشد و البته آبرومند؟ شايد ده ها 
استاديوم نظير امام رضا ساخته شده، اما فقط یک زمين 
فوتبال است كه بدليل بهره مندی افاغنه حتی تيم ملی قادر 

به استفاده از آن برای بازی های داخلی نيست!
آن هایی که از كاپيتان اسبق تيم ملی ايراد می گيرند)!( 
لطفا بگويند اگر مجموعه بزرگ آزادی دستاورد مديران قبل 

از انقلاب نيست پس توسط چه كسی ساخته شده است؟
از  هایی  درس  برنامه  در  قرائتی  الاسلام  حجت  قول  به 
قرآن)كه هنوز پويایی دارد و مخاطب(؛ طرف می خواست 
در مسجد اهل تسنن منبر برود، به او تاكيد كردند؛  مبادا 
از علمای اهل تسنن )عمر و عثمان و معاويه و ..(، سخنی 
اهل  بگويم؛  بگويم؟  بگویی...! طرف می گويد؛ پس چه 
بيت را عمه ام كُشته؟ آن هایی که از محمد خاكپور ايراد 

می گيرند و يا از شنیدن نام علی دایی واهمه دارند! بهتر 
است سری به دانشگاه و در ميان خيل عظيم دهه هفتادی 
و هشتادی ها بزنند تا متوجه شوند؛ چرا نسلی كه رضاشاه 
و محمدرضا را در كتاب ها خوانده شعار سر می دهد »رضا 

شاه روحت شاد«!؟
داد؛  اخيرش  سخنان  در  پرشكيان  دكتر  را  پاسخ  بهترين 

مسائل و مشكلات امروز حاصل عملكرد ماست...

»سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج« خواستار شد؛ دولت ارائه اعتبار به پروژه بزرگراه شمالی را تسریع کند

»مریم قهرمانی صارم«:  تکمیل بزرگراه بر اساس مطالعات باید در الویت باشد 

هلهله برای بازسازی ورزشگاه آزادی!؟  عربستان استاديوم رويایی می سازد و… نیش هوادارمجيد سعیدی
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طلا اخیرا شاهد بیشترین افزایش سالانه خود از سال ۲۰۱۰ بوده است و به همین دلیل وال استریت اعلام کرد که قیمت ها حتی 
بالاتر خواهد رفت. تحلیلگران وال استریت انتظار دارند پس از اینکه این فلز گرانبها بیشترین جهش سالانه خود را در ۱۴ سال 
گذشته شاهد بود، روند صعودی طلا در سال ۲۰۲۵ ادامه یابد. اگرچه رشد این فلز گرانبها پس از پیروزی دونالد ترامپ در کاخ 
سفید در نوامبر متوقف شد، طلا همچنان سال را با افزایش بیش از ۲۷ درصدی به پایان رساند. تحلیلگران جی پی مورگان اعلام 
کردند که ما چشم انداز صعودی چند ساله خود را در مورد طلا برای سومین سال متوالی حفظ می کنیم.  به نظر می رسد که طلا 
هنوز موقعیت خوبی برای محافظت از سطوح بالای عدم قطعیت چشم انداز کلان در مراحل اولیه دولت ترامپ در سال ۲۰۲۵ دارد.

مسیر طلای جهانی در سال ۲۰۲۵ میلادی کجاست؟

در نشست تخصصی شهرآورد چه گذشت؟

مناسبات حامی پروری، جایگزین شوم شایسته سالاری

پایتخت

دکتر حجت نظری، عضو دوره پنجم شورای اسلامی شهر تهران، 
مهمان نشست تخصصی شهرآورد بود وی در سخنرانی خود از 

ضرورت پر کردن شکاف نسلی در مدیریت کشور سخن گفت.
وی با اشاره به تجربه انتخابات گذشته، تأکید کرد که اصلاح طلبان 
جوانان را به میدان می آورند اما افراد مسن تر کرسی ها را تصدی 
می کنند. در مقابل، اصولگرایان کرسی ها را به جوان ترها واگذار 

می کنند.
نظری با بیان اینکه عدم تربیت جانشین توسط مسئولان نسل 
اول یکی از معضلات اساسی کشور است، اظهار داشت: »اگر 
امروز کسی چون آقای زنگنه نتوانسته جانشینی برای خود تربیت 

کند، عملکرد خوب گذشته او نیز کامل محسوب نمی شود«.

حجت نظری خواستار تغییر رویکرد 
نهادهای امنیتی و اجرایی برای استفاده بهینه از ظرفیت های 
نسل جوان شد و تأکید کرد: »این یک ضرورت اساسی برای 

تقویت آینده جمهوری اسلامی ایران است.
ایشان به مقاومت مدیران در برابر جوان گرایی اشاره کرد و گفت: 
»در دوره پنجم شوراها، مصوبه ای برای الزام شهرداری به انتصاب 
جوانان پیشنهاد دادم، اما با مقاومت اعضای شورا و مدیران 
این نوع نگاه باعث شده نسل دهه  شهرداری مواجه شدیم. 

شصتی از فرصت های مدیریتی بازبمانند«.
»این  افزود:  اصلاح طلبان  اول  نسل  عملکرد  از  انتقاد  با  وی 
نسل همچنان با نسل های بعدی رقابت می کنند تا کرسی های 
مدیریتی را از دست ندهند. این رفتار به نفع آینده کشور نیست«.

نظری همچنین نسبت به عدم تجربه آموزی جوانان دهه هفتاد و 
هشتاد هشدار داد و تصریح کرد: »شکاف نسلی در مدیریت کشور 
باید جدی گرفته شود؛ در غیر این صورت، نظام جمهوری اسلامی 

در آینده با چالش های جدی مواجه خواهد شد«.
مشکلات اقتصادی، عامل اصلی بروز رفتارهای غیرمنتظره در 

جامعه و فروپاشی ارزش های اجتماعی است.
عضو پنجم شورای شهر تهران در نشست تخصصی شهرآورد تاکید 
کرد که مشکلات اقتصادی، عامل اصلی بروز رفتارهای غیرمنتظره 

در جامعه و فروپاشی ارزش های اجتماعی است.  
وی با اشاره به آموزه های دینی گفت: »وقتی فقر از دری وارد 
شود، ایمان از در دیگر خارج می شود.« همچنین اضافه کرد 
که بسیاری از معضلات اخلاقی و اجتماعی، ریشه در شرایط 

نامطلوب اقتصادی دارند.  
نظری همچنین عملکرد نادرست برخی افراد صاحب جایگاه را در 
کاهش اعتماد عمومی موثر دانست و گفت: »واعظان بی عمل، 

آسیب های جدی به باورهای مردم وارد کرده اند.
حجت نظری به چالش های پیش روی توسعه شهر هوشمند 
در تهران اشاره کرد. وی گفت: »با شرایط اقتصادی و زیرساختی 
سطح  به  دستیابی  موجود،  تحریم های  همچنین  و  فعلی 

کشورهای توسعه یافته دشوار است«.

نظری تنها راه برون رفت از این شرایط را تعامل سازنده با دنیا و 
اتخاذ رویکرد میانه روی در داخل کشور دانست و افزود:

»آسایش دو گیتی تفسیر این دو حرف است: با دوستان مروت، 
با دشمنان مدارا« و تاکید کرد که برای بهره گیری از تکنولوژی های 
نوین، باید با صاحبان این دانش ها تعامل کنیم و از جنگ و 

تقابل بپرهیزیم.
افراد  از ظرفیت های  استفاده  لزوم  بر  تأکید  با  نظری  حجت 
متخصص و هم سو با اهداف دولت، اظهار داشت: »اگر کسی 
دلش با شما نباشد، حتی اگر متخصص و توانمند باشد، در 
شرایط سخت کنار می کشد. اما کسی که قلباً همراه است، حتی 
در دشوارترین مسیرها با شما خواهد ماند. دولت باید افرادی را 
که حاضرند برای اهدافش هزینه کنند، به کار گیرد و به جایگاه 

شایستگان توجه ویژه داشته باشد«.
وی همچنین از روند فعلی مدیریت انتقاد کرد و گفت: »نباید 
وظایف تخصصی به افراد نامتناسب سپرده شود. این رویه نه تنها 
باعث مشکلات مدیریتی می شود، بلکه اعتماد عمومی را نیز 
خدشه دار می کند. تنها راه عبور از بحران های مدیریتی، تقویت 
احزاب است. احزاب می توانند مدرسه حکمرانی باشند و بهترین 

نیروها را برای اداره کشور تربیت کنند«.
وی افزود: »متأسفانه مناسبات حامی پروری و روابط شخصی در 
کشور جایگزین شایسته سالاری شده است. دولت باید به احزاب 
اعتماد کند و از آنها نیرو بخواهد. این روند نه تنها جوانان را به 
فعالیت حزبی تشویق می کند، بلکه باعث ارائه نیروی انسانی 

توانمند و متعهد به جامعه می شود«.
نظری با انتقاد از کم رنگ شدن نقش احزاب در تصمیم گیری های 
کلان گفت: »وقتی احزاب نقشی در معرفی مدیران ندارند، نباید 
انتظار کارآمدی و پیشرفت داشت. دولت باید این روند را اصلاح 

کند«.
حجت نظری در پاسخ به سوالی نشست درباره نهاد شورایاری 
با انتقاد از عملکرد شورایاری ها بیان کرد: »شورایاری ها قرار بود 
ابزاری برای مشارکت مردم در مدیریت محله ها باشند، اما به 

دلیل دخالت ها و مشکلات ساختاری، به اهداف خود نرسیدند. 
برای بهبود شرایط، باید مدیریت محله ها از شورایاری جدا شده و 

بودجه مستقل به آن ها اختصاص یابد«.
وی همچنین تأکید کرد که شکاف نسلی در مدیریت شهری باید 

پر شود و فرصت های بیشتری به نسل جوان داده شود.
حجت نظری همچنین در پاسخ به سوالی درباره نقش کلیدی 
احزاب و رسانه ها در دموکراسی و فرآیند تصمیم گیری تأکید 
کرد. ایشان گفتند: »مطمئن باشید که نظرات رسانه ها و مواضع 
احزاب در تمام سطوح به دولت می رسد و این روند به مراتب بهتر 

از آن است که یک فرد به تنهایی بخواهد اقدامی را آغاز کند«.
در  اجتماعی  شبکه های  گسترش  اهمیت  به  همچنین  وی 
اطلاع رسانی و فعالیت های سیاسی اشاره کردند و افزودند: »امروزه 
وزرا و معاونین رئیس جمهور شخصاً شبکه های اجتماعی خود را 
بررسی می کنند که این موضوع نشان دهنده اهمیت رسانه ها در 

تصمیم گیری های دولتی است«.
دکتر حجت نظری: مردم تفاوت ها را به خوبی درک می کنند

به  پاسخ  در  شهرآورد  تخصصی  نشست  در  نظری  حجت 
سئوال فعالین شهر تهران بر اهمیت صداقت و شفافیت در 
سیاست ورزی تأکید کردند و گفتند: »مردم به خوبی تفاوت های 
میان خدمتگزاران واقعی و کسانی که رفتار نادرست دارند را درک 

می کنند«.
وی افزود: »ما نباید از مسئولیت خود شانه خالی کنیم و باید 
همواره در جهت خدمت به مردم و پیشبرد اهداف شهری تلاش 

کنیم«.
نظری همچنین با اشاره به مشکلات موجود در دوره شورای 
پنجم، گفتند: »در شورای پنجم، اعضای بسیاری با دلسوزی و 
جدیت کار کردند و حتی در شرایط بحرانی مانند کرونا و تحریم ها، 

تلاش های شبانه روزی داشتند«.
در پایان، دکتر نظری از تمام کسانی که در اطلاع رسانی و اجرای 
برنامه های شهری نقش داشتند، قدردانی کردند و از همکاری های 

بیشتر برای توسعه تهران و خدمت به مردم دعوت نمودند.

در پی حضور گســترده و بیش از ۴۵ هزار نفر از 
بانوان حامی فوتبال در ورزشگاه نقش جهان؛

استانداری حامی حضور 

خانواده ها در ورزشگاه

 به ویژه فوتبال

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان اعلام 
کرد: ما حامی حضور هواداران در رقابت های فوتبال بصورت 
»خانوادگی« هستیم، لذا از تمام دست اندرکاران می خواهیم تا 
تمهیدات لازم را برای این کار در مسابقه های آینده اندیشه کنند.

ایوب درویشی معاون سیاسی امنیتی استانداری در جلسه ای با 
موضوع »ورزش بانوان و حضور هواداران در ورزشگاه ها« افزود: 
حضور اقشار مختلف مردم، خانواده ها و بانوان برای تماشای 
مسابقه های ورزشی بویژه فوتبال حق طبیعی آنهاست و باید 

زیرساخت های لازم در این زمینه فراهم شود.
وی با اشاره به مسابقه فوتبال لیگ برتر بین تیم های سپاهان و 
خیبر خرم آباد که بهمن ماه سال جاری در ورزشگاه »نقش جهان« 
اصفهان برگزار خواهد شد، از باشگاه سپاهان خواست تا طرح 
جامعی برای حضور خانواده ها و تماشای این رقابت تنظیم کند تا 

بر اساس آن برنامه عملیاتی تدارک دیده شود.
معاون سیاسی امنیتی استانداری اصفهان تصریح کرد: از سایر 
دستگاه ها و نهادهای مرتبط با این موضوع نیز می خواهیم که با 
مشارکت خود زمینه حضور خانواده ها در مسابقه مورد نظر را فراهم 
نمایند تا پس از یک میزبانی خوب و مطلوب، دیگر رقابت ها نیز 

به همین صورت تداوم داشته باشد.
درویشی خاطرنشان کرد: حضور بیش از ۴۵ هزار هوادار بانو در 
مسابقه سپاهان و پرسپولیس در نقش جهان که بدون هیچ مشکل 
و کوچکترین فحاشی همراه بود، بوضوح نشان داد که می توان 
با اتخاذ تدابیر لازم شاهد حضور بانوان وخانواده ها در ورزشگاه ها 
باشیم. وی تصریح کرد: از حضور گسترده مردم در چنین اماکنی 
می توان به بهترین شکل ممکن برای اشاعه مباحث فرهنگی و 
اجتماعی استفاده کرد لذا تولید و توزیع بسته های فرهنگی میان 

طرفداران همزمان با برگزاری مسابقات ضروری است.
مریم فاتحی زاده مدیر کل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
نیز در این جلسه اظهار داشت: حضور بانوان در مسابقه سپاهان و 

پرسپولیس بدون هیچ مشکلی همراه بود.
وی اضافه کرد: با ایجاد زیرساخت ها و تمهیدات لازم باید شرایط 

حضور بانوان با کمترین چالش ممکن صورت پذیرد.
معاون اجرایی پشتیبانی و اماکن باشگاه فولاد مبارکه سپاهان نیز 
در این جلسه گفت: حدود پنج هزار و ٨٠٠ صندلی در طبقه دوم 

ورزشگاه نقش جهان را برای بانوان درنظر گرفته ایم.
هومن فیروزی ادامه داد: ورودی شرقی ورزشگاه نقش جهان از 
شهر دولت آباد نیز به مثابه جاده اختصاصی بانوان خواهد بود که 

درصدد تعریض مسیر آن هستیم.
وی تصریح کرد: نبود جاده اضطراری بدلیل برخی معارضان 
پیرامون نقش  جهان، جزو کمبودهای این ورزشگاه است که باید 

تدبیری برای آن اندیشیده شود.
سیدمهدی صدری سرپرست اداره کل ورزش و جوانان اصفهان 
نیز در سخنانی گفت: حضور پُرشور بانوان هوادار فوتبال در 
مسابقه سپاهان و پرسپولیس با تمهیدات لازم و همکاری تمام 

دستگاه ها و نهادهای ذی ربط محقق شد.
از چارچوب رقابت های هفته دوازدهم لیگ برتر باشگاه های ایران، 
تیم های سپاهان و پرسپولیس، دوشنبه ۲۶ آذر رودرروی هم قرار 
گرفتند. کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال با توجه به تخلفات 
هواداران سپاهان در بازی برگشت فصل گذشته، حکم به برگزاری 
دیدار این هفته ٢ تیم بدون حضور هواداران مرد داد و درخواست 
باشگاه سپاهان برای تعلیق این حکم، مورد تائید کمیته انضباطی 
فدراسیون قرار نگرفت. این نخستین دیدار لیگ برتر فوتبال کشور 

بود که تمام تماشاچیان آن را زنان تشکیل می دادند.

نصف جهان

اصغر قلندری
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تصویب سند ملی موسیقی اتفاق بزرگی بود که پس از دهه ها 
صورت گرفت اما این سند از همان زمان، با سوالاتی همراه 
شد که بندهای موجود، چندان پاسخگوی آن نبودند و همین 
امر بازتنظیم و اصلاح این سند را به یک ضرورت تبدیل کرد؛ 
اصلاحی که می تواند کاستی های اجتناب ناپذیر این سند را پس 
از بازخوردهایی در ۱۰ ماه گذشته، احصاء کرده و زمینه های تکامل 

و بلوغ آن را فراهم کند.
سند ملی موسیقی در اسفندماه سال گذشته، تصویب و ابلاغ 
شد که به موجب آن، گره های کور بسیاری از حوزه موسیقی باز 
می شد؛ گره هایی که در طول دهه ها، تلاشی در جهت باز کردن 
آن صورت نگرفت و این سند، نوری بر وجوه تاریک آن تاباند. 
تصویب این سند بی تردید رخدادی مهم بود اما پرسشی که از 
ابتدای تصویب و ابلاغ این سند مطرح شد بی پاسخی درخور 
باقی ماند؛ چگونگی ضمانت اجرایی مفاد این سند؛ به عبارتی، 
اهرم های توبیخی سند در صورت عدول، از بازدارندگی و قدرت 
کافی برخوردار نبودند و همین خط مشی، تردیدهای جدی در 

مورد وجاهت کافی برای اجرایی شدن آن ایجاد کرد.
به تازگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در تازه ترین جلسه شورای 
هنر، بر ضرورت اصلاح سند موسیقی تاکید کرد. در این جلسه 
که به ریاست سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
حضور حجت الاسلام و المسلمین عبدالحسین خسروپناه دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، اعضای شورای هنر و اعضای هیئت 

مدیره خانه موسیقی برگزار شد. وزیر فرهنگ گفت: موسیقی 
بحث بسیار مهمی در حوزه فرهنگ و هنر کشور است و اگر 
بتوانیم در حوزه موسیقی گره ای را باز کنیم کار بسیار باارزشی 
انجام داده ایم و همگی وضعیت مصرف موسیقی در بین جوانان 
و نوجوانان از جمله جریان موسیقی رقیب یا مهاجم و انواع 
اتفاقاتی را که از لحاظ سبک مصرف فرهنگی در حوزه موسیقی 

رخ داده، می دانیم.

سندی فاقد ضمانت اجرایی
برای روشن شدن ابعاد این مساله کافی است تنها به یک بند 
عدم تعطیلی کنسرت های مجوزدار از سوی نهادها و جریان هایی 
خارج از وزارت فرهنگ اشاره کرد. طبق بند صریح این سند، هیچ 
فرد، نهاد و جریانی »حق ندارد« مجوز قانونی وزارت ارشاد اسلامی 
را در رابطه با اجرای زنده موسیقی ابطال کند. این درحالیست 
که از ۱۶ اسفندماه سال گذشته که این سند تصویب و ابلاغ شد 
تا به امروز، چندده کنسرت در شهرهای مختلف کشور، از سوی 

جریان هایی خارج از وزارت فرهنگ لغو شدند.
یک مورد دیگر؛ طبق بند صریح این سند ملی، صداوسیمای ملی 
باید نسبت به نشان دادن سازها اهتمام کرده و حتی به تاسیس 
یک شبکه تخصصی موسیقی همت کند که هیچ ردی از اراده ای 

به این اجرای این بند نیز مشاهده نمی شود.
مواردی از این دست ثابت می کند که سند فعلی، لازمه اجرایی 
چندانی نداشته و نیاز است تا با بازتنظیم مجدد این سند، 
زمینه های قانونی تر شدن مفاد و بندهای آن فراهم شود و هرگونه 

تخطی، مستوجب جریمه و برخورد قضایی شود.

سندی که جدی گرفته نشد
طبق بند سند، هیچ فرد، نهاد و جریانی »حق ندارد« مجوز قانونی 

وزارت ارشاد را در رابطه با اجرای زنده موسیقی ابطال کند.
به  نسبت  فعالان موسیقی  نگرانی های  از  یکی  دیگر سو،  از 
سند فعلی آن است که احساس می کنند در تنظیم این سند، 
از هنرمندان دعوت نشده است و قانون گذاران به همراه مدیران 
بازتنظیم این سند  الفبای این سند را نگاشته اند.  موسیقی، 
می طلبد تا از فعالان صنوف مختلف موسیقی مشورت گرفته 
شود تا پشتوانه خردجمعی بتواند حوزه ها و وظایف گسترده تری 
را پوشش داده و راه را بر دستیابی به سندی جامع بگشاید که در 
برهه های مختلف پیش رو، از کارکرد لازم برخوردار بوده و متناسب 

با هر ظرفیت و فضایی، راهکار ارائه دهد.
شکل فعلی سند، چندان توسط اهالی موسیقی جدی گرفته 
این سند  با تصویب  را  آنها، گشایش چندانی  نشده چرا که 
احساس نکردند. همچنان  ۱۰ماه پس از ابلاغ این سند، شرایط 
به روال گذشته است و برخی از مشکلات و مصائبی که قرار 
بود با این سند مرتفع شود، اگر بیشتر نشده باشد، قطعا کمتر 
هم نشده است. طبیعی است که وقتی این سند توسط اهالی 
موسیقی جدی گرفته نشود، نهادهای بیرونی نیز وقع چندانی بر 

آن نمی نهند و مفاد آن نیز جدی گرفته نمی شود.
اصلاح سند ملی موسیقی، یک ضرورت اجتناب پذیر است که 
باید به شکل میدانی، مورد توجه قرار گیرد. مهم ترین کارکردی 

که یک سند می تواند داشته باشد، الزام اجرایی آن است که 
امیدواری بالایی وجود دارد تا این ویژگی، به عنوان اصلی ترین 
کارکرد این سند، توسط شورای هنر و خانه موسیقی قلمداد شود. 
چرا که مصرف بالای موسیقی در کشور، آن را به عنوان صنعتی 
باید مراقبت های  پیش ران در حوزه فرهنگی تبدیل کرده که 

ویژه ای از آن صورت بگیرد.
این مراقبت ها سبب خواهد تا اکوسیستم موسیقایی کشور 
ارتقای کمی و کیفی بهینه ای را شاهد باشد، شیوه آموزش و 
تربیت در حوزه موسیقی، با جدیت و استاندارد بالاتری همراه 
باشد و البته سرانه نشاط عمومی کشور نیز به میزان موجهی از 

طریق موسیقی افزاش یابد.

دوازدهمین دوسالانه ملی سرامیک ایران پس از چهار سال با 
نمایش ۱۳۰ اثر در مجتمع فرهنگی آسمان گشایش یافت.

به گزارش »دنیای هوادار«، آیین افتتاح دوازدهمین دوسالانه 
ملی سرامیک ایران پس از چهار سال روز گذشته )جمعه/ 1۴ 
دی ماه( با حضور زهرا بهروزآذر معاون رئیس جمهور در امور زنان 
و خانواده، نادره رضایی معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، مجتبی قربانی شاه کوچکی دبیر هنری، جعفر واحدی 
دبیر اجرایی این رویداد، منیژه آرمین، جمعی از هنرمندان و 

مسئولان در مجتمع فرهنگی آسمان برگزار شد.
نهم  ایران  سرامیک  هنر  ملی  دوسالانه  دوازدهمین  فراخوان 
خردادماه امسال با درونمایه »بی کرانگی« در دو بخش رقابتی و 

غیررقابتی کیوریتورال )نمایشگاه گردانی( منتشر شد.
این رویداد قرار بود در شهر یزد برگزار شود که بنا بر تصمیم شورای 
سیاست گذاری مکان برگزاری این رویداد به شهر تهران تغییر کرد.
دوازدهمین دوسالانه ملی هنر سرامیک در بخش کیوریتوریال 
دهم دی ماه در فرهنگسرای نیاوران با حضور هنرمندان و مدیران 

هنری افتتاح شد.
در این رویداد، بیتا فیاضی، مجموعه »آن موج«، مجید ضیایی 
مجموعه »سریر آتش« و هیربد همت آزاد مجموعه »در امتداد 
از ٧۶  آثاری  در مجموع  کرده اند.  نمایشگاه گردانی  را  آشوب« 
سرامیست در بخش کیوریتورال ارائه شده است که تا ۲۹ دی 

ماه ادامه خواهد داشت.

همچنین بخش فراخوان و هنرمندان سرامیست این دوسالانه 
که امروز در مجتمع فرهنگی آسمان زعفرانیه افتتاح شد و تا ۱۲ 

بهمن ادامه خواهد داشت.
اختتامیه دوازدهمین دوسالانه ملی هنر سرامیک پنجم بهمن 

ماه برگزار خواهد شد.
سرامیک  حوزه  هنرمندان  از  نفر  دوازدهم ۵۴۸  دوسالانه  در 
ثبت نام کرده اند که تعداد شرکت کنندگان این دوره نسبت به دوره 

پیشین ۲۸ درصد رشد داشته است.
طبق اعلام دبیرخانه دوسالانه ۷۱۸ اثر به دبیرخانه دوسالانه ارسال 
شده است. ۴۳۷ هنرمند زن سرامیست متقاضی حضور در این 
رویداد هنری بوده اند که در مقابل نام ۱۱۱ هنرمند مرد سرامیست 
در دوسالانه ثبت شده است و هنرمندان زن از دوسالانه سرامیک 

بیش از مردان استقبال کرده اند.
نسبت حضور شرکت کنندگان تهرانی در این دوسالانه نیز تقریباً 
بیشتر از سایر استان ها بوده است. از استان تهران ۲۵۸ نفر 
متقاضی حضور در بخش نهایی دوسالانه  بودند. در این دوره 
دبیرخانه دوسالانه سرامیک  استان در سامانه  هنرمندان ۲۸ 

ثبت نام کرده اند.
بعد از استان تهران، سرامیست های استان البرز با ۵۵ شرکت کننده 

بیشترین استقبال را از دوسالانه سرامیک دوازدهم داشته اند.
استان های اصفهان با ۴۴ متقاضی، آذربایجان شرقی با ۳۷ 
متقاضی، مازندران با ۳۲ متقاضی، دیگر استان های فعال در این 

دوره دوسالانه ملی سرامیک به حساب می آیند.
دوازدهمین دوسالانه ملی هنر سرامیک ایران، به همت انجمن 

هنرمندان سفالگر، با حمایت اداره کل هنرهای تجسمی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و همکاری موسسه توسعه هنرهای 

تجسمی معاصر برگزار می شود.
در بیانیه این رویداد آمده است: »سنت های فرهنگی و هنری 
هر سرزمین در پس رویدادهای اقلیمی، اجتماعی، فرهنگی و 
سیاسی عصر خود شکل گرفته و پایدار شده اند. این کنش ها، 
رسوم و مناظر گوناگون، در بن جان هر فرد رخنه کرده و بر رفتارها 
و انتخاب های او اثر می گذارند. هنرمند به منظور خاستگاه اثر 
هنری، از تجربه های شخصی خود و کهن الگوهای زیسته پیش 
از خود استفاده کرده، اما در شکل گیری اثر هنری با فضایی 
بی کران از خلاقیت و تجربه های نو رو به رو است، فهم این 

بی کرانگی از جمله چالش های انسان معاصر است.
بی کرانگی را می توان حالت یا چگونگی امر بی کران دانست، این 
بی کرانگی در برابر کران مندی معنا پیدا می کند. در طول تاریخ، 
انسان نوعی از هر دو نگاه را به جهان فیزیکی و متافیزیکی 
داشته است. همان میزان که کران مندی برای تعریف رویدادهای 
مفهوم  در  می دهد،  نظم  و  امنیت  انسان حس  به  پیرامون 
بی کرانگی با وجود عدم صورت بندی و ایجاد وهم از هستی 
ناپیدا، بازتابی از آزادی و خلاقیت برای ساخت جهانی نو نمایان 

است.
دوازدهمین دوسالانه هنر سرامیک ایران با اتکا به خاستگاه های 
فرهنگ بومی و در پس رخدادهای اجتماعی شکل گرفته، همسو 
با جامعه در حال تغییر، در پی نوآفرینی و ارائه نگاه های نوین در 

هنر سرامیک معاصر است.«

سند ملی موسیقی و ضرورتی به نام »اصلاحات«

با نمایش ۱۳۰ اثر؛ دوازدهمین دوسالانه سرامیک گشایش یافت

موسیقی

رویداد

علی رشوند بازیگر و تهیه کننده تئاتر در ۴۰ سالگی بر اثر تصادف دارفانی را وداع گفت.

وحید منتظری کارگردان و بازیگر تئاتر با تایید خبر درگذشت علی رشوند گفت: وی روز دوشنبه ۱۰ دی ماه ۱۴۰۳ بر اثر تصادف جان خود را از دست داد.

رشوند متولد سال ۱۳۶۴ بود وآخرین حضورش در عرصه هنرهای نمایشی به تهیه کنندگی نمایش »لاتاری« به کارگردانی وحید منتظری مربوط بود که در خرداد ۱۴۰۳ در تئاتر 

هامون روی صحنه رفت. او همچنین در نمایش »خرگوش« به کارگردانی میترا زاهدیبه عنوان بازیگر روی صحنه رفته بود. پیکر این بازیگر و تهیه کننده جوان تئاتر، امروز 

جمعه ۱۴ دی ماه ۱۴۰۳ در بهشت زهرا به خاک سپرده شد.

علی رشوند بازیگر و تهیه کننده تئاتر درگذشت

فرهنگ

مجتبی اردشیری
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مدیرعامل گروه مپنا گفت: یک طرحی از سوی گروه مپنا 
به رئیس جمهوری ارائه شده که مورد استقبال قرار گرفته 
است؛ در صورت اجرای این طرح پیشنهادی، می توان ۴۳۰۰ 
تا ۴۴۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق حرارتی کشور با تبدیل 
نیروگاه های سیکل ساده گازی به سیکل ترکیبی اضافه کرد.

 محمد اولیا، در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
انرژی های تجدیدپذیر ایران در جمع خبرنگاران در خصوص 
برای  این طرح روشی  این طرح، گفت: در  اجرای  جزییات 
تأمین مالی طرح های احداث سیکل ترکیبی ها ارائه شده که 

نیازمند تغییراتی در مقررات است.
مدیرعامل مپنا با بیان اینکه در گروه مپنا ۱۵۰۰ مگاوات پروزه 
احداث  در دست  که  است  پروژه هایی  تجدیدپذیر، مجموع 
داریم و یا به زودی کار احداث آنها آغاز می شود، اظهار کرد: 
از این میزان، ۶۰۰ مگاوات پروژه آفتاب شرق فولاد مبارکه 
است که در شرق اصفهان در ۱۲۰۰ هکتار در دست اجرا است.
وی افزود: تاکنون حدود ۴۰ مگاوات آن با شبکه سنکرون 
این  سال  انتهای  تا  و  است  برداری  بهره  مدار  در  و  شده 
آینده  سال  اول  نیمه  در  و  می رسد  مگاوات   ۱۲۰ به  میزان 
۱۲۰ مگاوات دیگر از این پروژه به بهره برداری خواهد رسید، 

به عبارتی تا نیمه اول ۱۴۰۴ ظرفیت ۲۴۰ مگاوات از پروژه 
۶۰۰ مگاواتی آفتاب شرق که بزرگترین پروژه خورشیدی کشور 

است به بهره برداری می رسد.
وی با بیان اینکه امیدواریم با ادامه روند توسعه این پروژه، 
تکمیل  تابستان ۱۴۰۵  تا  آن  تمامی ظرفیت ۶۰۰ مگاواتی 
شده و به مدار بهره برداری وارد شود، گفت: علاوه بر این، ۴۳۰ 
مگاوات قرارداد احداث نیروگاه تجدیدپذیر با ساتبا داریم که 
این قرارداد، سرمایه گذاری است و در حال تأمین تجهیزات 

آن هستیم.
وی افزود: از مجموع ۴۳۰ مگاوات، ۱۳۰ مگاوات آن در برنامه 
برای تابستان ۱۴۰۴ و تکمیل آن در برنامه تا تابستان ۱۴۰۵ 

است.
پروژه ۱۰۰ مگاواتی  به کار یک  آغاز  از  مپنا  گروه  مدیرعامل 
نیروگاه بادی توسط این شرکت در سال جاری تا پایان سال 
خبر داد و گفت: در این پروژه از توربین های ۲.۵ مگاواتی 
تولید مپنا استفاده می شود، با این حال تولید توربین های 

۴.۵ مگاواتی را در دست توسعه داریم.
از رونمایی یک محصول جدید برای پیک تولید برق  اولیا 
خورشیدی به همراه ذخیره سازها مناسب بخش های خانگی و 

صنعتی در سال آینده خبر داد و گفت: این محصول می تواند 
اتفاق بزرگی در توسعه استفاده از نیروگاه های خورشیدی در 

بخش های مسکونی و صنایع کوچک باشد.
وی با بیان اینکه استفاده از سوخت هیدروژن در توربین های 
گازی به عنوان یک سوخت پاک در دستور کار مپنا است، 

گفت: در توربین MGT-۷۵ گروه مپنا که تا پایان سال عرضه 
می شود، امکان تلفیق ۴۰ درصدی هیدروژن با گاز طبیعی 

برای سوخت وجود دارد.
تکمیل  و  بالا  راندمان  نیروگاه های  احداث  وی  گفته  به 

طرح های سیکل ترکیبی سرمایه گذاری است.

افزایش ظرفیت بیش از ۴۰۰۰ مگاوات تولید برق با یک طرح پیشنهادی
انرژی

 شهرداری گرمدره در نظر دارد نسبت به مناقصه های ذیل از طریق برگذاری مناقصه عمومی یک مرحله ای و انتخاب پیمانکار واجد صلاحیت اقدام نماید مقتضی است پیشنهاد دهندگان در 
صورت تمایل به شرکت در مناقصه های ذیل می بایست کلیه مستندات ذکر شده در شرایط را در  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( به آدرس setadiran.ir مراجعه و به صورت 

امضای الکترونیکی و ممهور شده بارگذاری نمایند. 
1- مناقصه پیاده رو سازی سطح شهر گرمدره با مدت اجرا 4 ماه، پیشنهاد دهندگان می بایست ضمانتنامه ای معادل 1/550/000/000 ريال به صورت ضمانتنامه بانکی یا فیش نقدی به شماره حساب 

جاری 4615439376053 به نام شهرداری گرمدره به شناسه ملی 14002076793 واریز نمایند.
2- مناقصه ترمیم جداول جاده مخصوص و همچنین نصب دیوار پیش ساخته پارکینگ شهرداری، با مدت اجرا 5 ماه، پیشنهاد دهندگان می بایست ضمانتنامه ای معادل 1/000/000/000 ريال به صورت ضمانتنامه بانکی یا 

فیش نقدی به شماره حساب جاری 4615439376053 به نام شهرداری گرمدره به شناسه ملی 14002076793 واریز نمایند.
3- مناقصه ساماندهی آرامستانهای گرمدره )کوهک و مزار سادات( با مدت اجرا 5 ماه، پیشنهاد دهندگان می بایست ضمانتنامه ای معادل 1/350/000/000 ريال به صورت ضمانتنامه بانکی یا فیش نقدی به شماره حساب 

جاری 4615439376053 به نام شهرداری گرمدره به شناسه ملی 14002076793 واریز نمایند.
4-  مناقصه بیمه درمان گروهی با مدت اجرای 12 ماه، پیشنهاد دهندگان می بایست ضمانتنامه ای معادل 4/830/000/000 ريال به صورت ضمانتنامه بانکی یا فیش نقدی به شماره حساب جاری 4615439376053 به نام 

شهرداری گرمدره به شناسه ملی 14002076793 واریز نمایند.  1853341   تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳٫۱۰٫٨

گهـی مناقصه  )نوبت دوم( آ

خانم یلدا عسکری برابر وکالتنامه شماره ۱۸۷۹۳ مورخه ۱۴۰۲٫۱۲٫۲۱ دفتر ۸۰۱ تهران از طرف آقای کیوان غلامی ضمن 
تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده به علت مفقود شدن در دفتر اسناد رسمی تقاضای صدور سند مالکیت المثنی از این 
واحد ثبتی نموده که برابر محتویات پرونده ثبتی سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه اپارتمان مسکونی به مساحت 159/99 
مترمربع قطعه ۷ تفکیکی به شماره ۷۱۲۴ فرعی از ۱۵۲ از اصلی مفروز از پلاک ۱۰۱۳ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی 
حوزه ثبتی شهرستان کرج برابر انتقال شماره ۸۹۶۸۰ مورخه ۱۳۹۲٫۰۲٫۳۰ دفتر ۲۹ کرج ششدانگ پلاک مذکور به آقای کیوان 
غلامی منتقل شده و سند مالکیت به شماره چاپی ۵۸۴۸۳۵ صادر شد لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این 
اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض 

اصل سند ارائه نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. ۱۸۵۸۱۵۰
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

 
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۴۸۹۹ مورخ ۱۴۰۳٫۱۰٫۰۴ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین فاتح بشناسنامه 
شماره ۳۶۰۹ صادره از کرج فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۱۲۴٫۴۵ 
مترمربع مفروز از قطعه دوم تفکیکی از پلاک شماره ۴۲۵ فرعی از ۱۷۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای غلامعلی سعیدی 
تکلنلو و با مالکیت مالک اولیه آقای اسماعیل رسول نژاد تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.  ۱۸۵۶۳۲۹   تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳٫۱۱٫۰۱ 
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

آقای پرویز نجفی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده به علت اسباب کشی منزل تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی از این واحد ثبتی نموده که برابر محتویات پرونده ثبتی سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان 
مسکونی به مساحت 1٠1/63 مترمربع قطعه ۱۱ تفکیکی به شماره ۱۷۰۳۳ فرعی از ۱۵۷ از اصلی مفروز از پلاک ۱۱۴۴۹ 
فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج مورد ثبت ۹۱۴۱۶۲ صفحه ۱۷ جلد ۲۸۰۶ املاک به 
نام آقای پرویز نجفی ثبت و سند مالکیت به شماره سریال ۲۲۰۴۶۴ صادر گردید لذا مراتب به استناد تبصره یک 
اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را 
ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر 
اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. ۱۸۵۸۱۹۶
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

 
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۴۸۹۸ مورخ ۱۴۰۳٫۱۰٫۰۴ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا 
فاتح بشناسنامه شماره ۳۲۹ صادره از تبریز فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن 
به مساحت ۱۲۴٫۴۵ مترمربع مفروز از قطعه دوم تفکیکی از پلاک شماره ۴۲۵ فرعی از ۱۷۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری 
از آقای غلامعلی سعیدی تکلنلو و با مالکیت مالک اولیه آقای اسماعیل رسول نژاد تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  ۱۸۵۶۳۴۶     تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳٫۱۱٫۰۱
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

گهی فقدان سند مالکیت آ

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی - کرج )نوبت اول(

گهی فقدان سند مالکیت  آ

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  آ

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی - کرج )نوبت اول(
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روبن آموریم که این بار فعالیت در نقل و انتقالات را رد نکرد، تیمش را برای 15 دقیقه ابتدایی نبرد آنفیلد آماده کرده است.  منچستریونایتد که در 
شش بازی لیگ برتری اخیر متحمل پنج شکست شده، در هفته بیستم مهمان لیورپول خواهد بود. روبن آموریم برای یک شوک دیگر و نجات 
فصل شیاطین سرخ، در آنفیلد انتظارات زیادی از شاگردانش خواهد داشت. سرمربی پرتغالی در بخش نخست نشست خبری اش گفت: ما بیشتر 
بازی ها را با سه مدافع انجام می دهیم. گاهی اوقات، برونو فرناندز در موقعیتی متفاوت، در خط میانی بازی می کند. می دانم که مردم به دنبال سه 
مدافع هستند، اما من بازی را اینگونه نمی بینم. ما خود را با هر حریفی وفق خواهیم داد. به زمان نیاز داریم. تنها راه حل ما، تلاش کردن است.   فکر 
می کنم این مشکل فقط مختص تیم ما نیست؛ بلکه همه تیم ها با آن مواجه هستند. اگر می خواهید یک تیم سطح بالا باشید، باید رهبرانی داشته 
باشید. ما این رهبران را در رختکن داریم، اما آن ها باید گام های بزرگی بردارند. ما به بازیکنانی باتجربه تر نیاز داریم تا به بازیکنان جوان تر کمک کنند.

آموریم: رشفورد به بازی با لیورپول نمی رسد؛ می توانیم در نقل و انتقالات فعالیت کنیم

ورزشی

میشل پلاتینی معتقد است: »تیمهای بزرگ به خاطر فتح 
تیمهای  و  قرار میگیرند  مورد تحسین  جام های مختلف 

کوچک بهخاطر شکست دادن تیمهای بزرگ«.
لحاظ  به  اخیر  فصول  در  اینکه  وجود  با  ایران  فوتبال 
سرمایه گذاری های گوناگون و جذب حامیان مالی در وضعیت 
برنامه  و  اقتصادی  سازمان  لحاظ  به  اما  دارد  قرار  بهتری 
مدیریتی همچنان دچار مشکل است. در این شرایط است که 
فتح جام ها و شکست و پیروزی های رنگارنگ، تاثیرچندانی در 
ارتقاء کیفیت لیگ فوتبال ایران نداشته و همواره باید منتظر 
گفتگو ها و مصاحبه های خارج از قاعده در این فوتبال باشیم. 
در این شرایط نه تیم های بزرگ از جام های خود لذت می برند 
و نه تیم های کوچک توانایی مبارزه با تیم های بزرگ را پیدا 
خواهند کرد. در ادامه نگاهی به شرایط باشگاه های حاضر در 
بیست و چهارمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران در پایان نیم 

فصل خواهیم انداخت:  

تراکتور، قهرمان نیم فصل
قرمزپوشان تبریز با شکست سه بر صفر استقلال خوزستان 
و به لطف تفاضل گل بهتر قهرمان نیم فصل شدند. در مورد 
تراکتور سه نکته مهم قابل ذکر است. ابتدا اینکه این تیم 
به لحاظ داشتن بازیکن از تیم های غنی فصل جاری فوتبال 
ایران است. موضوع دوم به مسایل مدیریتی این تیم مربوط 
است. جایی که شیوه تقریبا خصوصی اداره این باشگاه هر از 
گاهی به بن بست های مدیریتی برخورد کرده و تمام ارکان آن 
را تحت الشعاع قرار می دهد. و سومین نکته را باید به اتکای 
بیش از اندازه تراکتور به ستاره های این تیم مربوط دانست. 
قرمزپوشان آذربایجان هرگاه با محرومیت و یا مصدومیت 
بازیکنان تاثیرگذار خود روبه رو می شوند، شیرازه این تیم برهم 
ریخته و تبدیل به تیمی معمولی می گردند. با این حال تراکتور 
نیم فصل را با ده برد، دو تساوی و سه باخت با پایان رساند و 
دومین خط حمله برتر نیم فصل را نیز به خود اختصاص داد.

سپاهان، رقیبی جدی
دیدار سپاهان با استقلال تهران برخلاف تصور برای شاگردان 
کارترون بسیار سخت آغاز شد و دشوار نیز به پایان رسید. 
»اگر مهاجمان استقلال کمی بیشتر دقت داشتند، سه امتیاز 
انتهای نیم فصل را از آن خود می کردند«. با این حال سپاهان 
که فصل را با ژوزه مورایس آغاز کرده بود و در اواسط نیم 
فصل نیز به علت حضور در لیگ قهرمانان آسیا و فشرده شدن 
بازی ها دچار افت فاحشی شده بود، با تعویض سرمربی خود 
تبدیل به مدعی جدی قهرمانی در لیگ بیست و چهارم شد. 
این تیم از چند بازیکن جوان و البته آماده همچون لیموچی 

در ترکیب خود سود می برد که مسلما در نیم فصل دوم اوضاع 
را به کام طلایی پوشان پیش خواهند برد. مهدی لیموچی 
جوان اول این روزهای فوتبال ایران با نمایش خیره کننده 
خود در دو بازی سپاهان با سرخابی ها موفق به گلزنی شد و 
در صدرجدول گلزنان نیم فصل نیز قرار گرفت. سپاهان برای 
اینکه همچنان مدعی اصلی قهرمانی باقی بماند باید دست 
به چند تغییر کوچک زده و در اندیشه تکمیل خط هافبک 

خود باشد.

بازگشت پرسپولیس به کورس
پرسپولیس که با گاریدو به بن بست خورده بود، آنقدر خوش 
شانس بود که از خرم آباد با امتیاز کامل به تهران برگردد و در 
هفته انتهایی نیم فصل با هوادار بحران زده بازی کند تا کاملا 
از شرایط چند هفته گذشته خود خارج شود. حُسن بزرگ 
قرمزپوشان که از دلایل قهرمانی های پی درپی آنان درفصول 
اخیر می باشد، عمق غنی ترکیب آنان است که هرچند با 
مصدومیت هایی روبه رو شده، اما دچار تزلزل نشده است. 
در این تیم سروش رفیعی به خوبی بازی سازی می کند. در 
خط دفاع با حضور گولسیانی و کنعانی زادگان با کمترین 
مشکل مواجه است و از همه مهم تر اینکه با حضور کریم 
باقری در راس این تیم مهاجمان پرسپولیس به لحاظ روحی 
و روانی  به شرایط ایده آل رسیده و علی علیپور در حال حاضر 
به همراه لیموچی آقای گل نیم فصل محسوب می گردد. یقینا 
قرمزپوشان در تعطیلات نیم فصل خود را برای تکرار قهرمانی 

مجهز خواهند کرد.

رتبه دهم برای استقلال
رتبه دهم برای باشگاه دو ستاره ایران به هیچ عنوان مناسب 
نیست. اما این تیم در دو فصل اخیر دچار اختلافات پنهان 
و آشکاری شده است که نتیجه آن از دست رفتن قهرمانی در 
فصل گذشته و اوضاع و احوال بحرانی در فصل جاری است. 
جواد نکونام سرمربی ابتدای فصل آبی پوشان تمام تمرکز 
خود را متوجه اثبات نظرات خود به باشگاه نمود تا از آمادگی 
مناسب تیمش در تمرینات پیش فصل غافل شود. استقلال 
مدل نکونام از دقیقه هفتاد بازی تیمی فلج و کم توان بود؛ 
اما موسیمانه به این تیم آمد تا استقلال جان تازه ای بگیرد و 
دو مصاف این تیم برابر الاهلی عربستان در لیگ نخبگان آسیا 
و سپاهان در لیگ برتر ایران نشان از تغییرات مثبت سرمربی 
جدید در این تیم دارد. اما مشکل بزرگ استقلال در خط حمله 

این تیم است.
بر سه موقعیت  بالغ  با سپاهان  آبی پوشان در مصاف 
صد در صد گل را از دست داده و از دقیقه پنجاه بازی 
به  کردند.  بازی  عجولانه  بسیار  گل  دریافت  لحظه  تا 
نظر می رسد موسیمانه باید در تعطیلات نیم فصل از 

استقلال جدیدی  برای ادامه لیگ رونمایی کند.

شلوغی میانه جدول
استقلال  با  پنجمی  رده  سیرجان  گل گهر  امتیاز  فاصله 
خوزستان رده یازدهم، فقط سه امتیاز است. از طرفی فاصله 
گل گهر با فولاد خوزستان که رتبه چهارم جدول را به خود 
اختصاص داده نیز هفت امتیاز بوده و این جریان نشان 
از این دارد که تا پایان هفته بیستم میانه جدول شلوغ و 
غیرقابل پیشبینی خواهد بود. در این بین در هفته شانزدهم 
»آغاز نیم فصل دوم« چهار تیم ملوان بندرانزلی، گل گهر 
سیرجان، آلومینیوم اراک و استقلال خوزستان به عنوان 
تیم های میانه جدول با یکدیگر بازی داشته و استقلال 
تهران و با شمس آذر قزوین رده پانزدهم مصاف خواهد کرد 
و دو تیم ذوب آهن اصفهان و چادرملو اردکان با پرسپولیس 
و سپاهان صدرجدولی پیکار خواهند کرد. این بدان معناست 
که  جابجایی حتی یک امتیاز بین این تیم ها جایگاه آنان 

را با تغییرات زیادی مواجه خواهد کرد.

قعرنشینان
هوادار جوان شده و کم تجربه که در دو بازی انتهای نیم 
فصل ده گل دریافت کرده است، گزینه اول سقوط به لیگ 
دسته اول محسوب می شود. این تیم با اختلاف پنج امتیازی 
با دو تیم شمس آذر قزوین و خیبر خرم آباد در قعر جدول 
ایستاده و یقینا تا انتهای فصل باید برای بقاء پیکار نماید. اما 
جایگاه شمس آذر در قعر جدول کمی غیرقابل انتظار است. 
تیمی که در فصل گذشته یقه بزرگان لیگ را گرفته بود حالا 
تبدیل به تیمی بی آزار شده است. از طرفی خیبرخرم آباد در 
بازی پرسپولیس نشان داد می تواند خود را از منطقه خطر جدا 
کرده و شاید قبل از هفته بیستم به میانه جدول صعود کند. 
خیبر درحالی دو بازی انتهای فصل خود را واگذار کرد که تیم 
برتر میدان بوده و اگر خوش شانس بود می توانست برنده از 
مستطیل سبز خارج گردد. شاگردان سعید دقیقی نیم فصل 
دوم را با هوادار آغاز خواهند کرد و این دیدار می تواند بحران را 
تا حدودی از آنان دور نماید. لازم به ذکر است نساجی مازندران 
و مس رفسنجان نیز در منطقه قرمز جدول حضور داشته و 

باید در اندیشه نمایش بهتر در نیم فصل دوم باشند.

 

گوشه و کنار

ستاره های بلا تکلیف؛ 

چه بازیکنانی در تابستان 2025 

بازیکن آزاد خواهند بود؟

شاید هیچ زمانی مانند پنجره زمستانی و تابستانی ۲۰۲۵ چنین 
بازیکنان سرشناسی و بزرگی به صورت آزاد در دسترس نبوده اند. 
به نظر می آید در تابستان امسال شاهد جنگی میان باشگاه های 
بزرگ بر سر به خدمت گرفتن ستارگان به صورت آزاد خواهیم بود.

پنجره نقل و انتقالات زمستانی فصل ٢5-٢٠٢4 باز شده و تفاوت 
زیادی با نقل و انتقالات ژانویه سال های گذشته دارد. بر خلاف 
سال های گذشته، تعداد زیادی از بهترین بازیکنان دنیای فوتبال 
در این پنجره در دسترس هستند. آنها تنها شش ماه با باشگاه 
فعلی خود قرارداد دارند و طبق قانون می توانند مذاکرات خود را با 

باشگاه های علاقه مند آغاز کنند.
طبق قانون بوسمن که در سال ۱۹۹۵ وضع شد، باشگاه های 
دیگر کشورها می توانند به طور رسمی با بازیکنانی که در ماه های 
پایانی قرارداد خود هستند، وارد مذاکره شوند تا با یکدیگر به 
توافق شخصی رسیده و پیش قراردادی امضا کنند. این قانون 
به بازیکن اجازه می دهد که پس از پایان قرارداد و بدون نیاز 

به تاییدیه از سوی باشگاه فعلی  خود، به تیم جدیدی بپیوندد.
با توجه به اینکه بسیاری از بازیکنان بزرگ هنوز در مورد آینده 
و قرارداد بعدی خود تصمیمی نگرفته اند، وب سایت اتلتیک، 
لیستی ۱۲ نفره از مهم ترین بازیکنانی تهیه کرده است که احتمالًا 

در تابستان آینده به صورت رایگان در دسترس خواهند بود.
ترنت الکساندر آرنولد

اگر هنوز نشنیده اید، بدانید که قرارداد ترنت الکساندر آرنولد با 
لیورپول در تابستان امسال تمام می شود.

آرنولد که کاپیتان دوم لیورپول محسوب می شود، نیم فصل 
بسیار خوبی را زیر نظر آرنه اشلوت، سرمربی جدید خود، پشت سر 
گذاشته است. لیورپول برای رقابت بر سر کسب عنوان قهرمانی 
لیگ برتر و لیگ قهرمانان اروپا آماده است. این مدافع راست ۲۶ 
ساله و خلاق، تا اینجای فصل پنج پاس گل در تمامی رقابت ها 
ارسال کرده که دو پاس گل او در تساوی ۳-۳ مقابل نیوکاسل 
را نیز شامل می شود. او اولین گل خود را در پیروزی ۵-۰ مقابل 

وست هم در یکشنبه همین هفته به ثمر رسانده است.
محمد صلاح

در ابتدای فصل، برخی در مورد درخشش محمد صلاح ۳۲ ساله 
و ادامه گلزنی ها و پاس گل های او تردید داشتند. اما از آن زمان، 
عملکرده او به قدری خیره کننده بوده که تمام تردیدها را از بین 

برده است.
بهترین  حاضر  حال  در  صلاح  محمد  که  گفت  بتوان  شاید 
بازیکن جهان است. او ۳۲ ساله است ـ که یک ماه قبل از 
اتمام قراردادش در ژوئن ۳۳ ساله می شود ـ و تاکنون در تمامی 
رقابت ها آمار ۲۰ گل زده و ۱۷ پاس گل به ثبت رسانده است. 
عملکرد خارق العاده صلاح باعث شده که لیورپول در اوایل سال 

۲۰۲۵ در صدر جدول لیگ برتر و لیگ قهرمانان اروپا قرار گیرد.
ویرجیل فن دایک

آخرین بازیکن مطرحی که احتمال دارد در تابستان پیش رو 
به عنوان بازیکن آزاد این تیم را ترک کند، ویرجیل فن دایک، 
کاپیتان این تیم است. فن دایک نیز درست مانند صلاح به تمام 
منتقدین و کسانی که با دیده تردید به او نگاه می کردند، ثابت 
کرده که در ۳۳ سالگی نیز می تواند در بالاترین سطح ممکن به 
بازی کردن ادامه دهد. اگر بگوییم که او در این فصل، بهترین 
مدافع میانی لیگ برتر بوده اشتباه نکرده ایم. او دفاعی را رهبری 

می کند که در هر بازی کمتر از یک گل دریافت کرده است.
کوین دی  بروین

کوین دی  بروین به عنوان یکی از بهترین بازیکنان تاریخ 
منچسترسیتی شناخته می شود و در فصل جاری نسبت به 
استانداردهای معمول خودش عملکرد خوبی نداشته است؛ 
استانداردهای بالایی که از ٢٠15 و زمان پیوستنش به نیمه آبی 

شهر منچستر از وولفسبورگ، تعیین کرده است.
آلفونسو دیویس

آلفونسو دیویس به خاطر سرعت فوق العاده و توانایی های 
هجومی خود به یکی از بهترین مدافعان کناری جهان تبدیل 
بزرگترین  از  بسیاری  که  ندارد  تعجب  جای  و  است  شده 

باشگاه های اروپا به امضای قرارداد با او علاقه مند هستند.
او که در فصل گذشته حضور مداومی در ترکیب اصلی بایرن 
مونیخ نداشت، در فصل جاری با شروعی قدرتمند به رقابت ها 
بوندسلیگا، تحت  در  مونیخی ها  به صدرنشینی  و  برگشته 

هدایت وینسنت کمپانی، کمک شایانی کرده است.

شــرایط تیم ها در پایان هفتهٔ پانزدهم زیر ذره بین »دنیای هوادار«؛

داستانِ نیم فصل
داستان جلد

حسن صانعی پور
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گزارش تصویری: دبل قهرمانی تیم بانوان راگبی گلکسی
تیم  راگبی گلکسی با شکست تمامی رقیبان مقتدرانه 
به عنوان قهرمانی این فصل رقابت ها دست یافت و از 

عوان قهرمانی خود دفاع کرد.
رقابت های راگبی بانوان قهرمانی کشور ۲۹ لغایت ۳۰ 

آذر به میزبانی شهر شیراز برگزار شد.
این رقابت ها با حضور۹ تیم در غالب دو گروه برگزار 
شد که دو تیم اول هر گروه به دیدار نیمه نهایی راه 
یافتند که تیم های خراسان الف و گلگسی  با برتری 

مقابل تیم های کرمان و گوزن زرد به فینال این رقابت 
ها صعود کردند. تیم راگبی خراسان که  با انگیزه انتقامِ 
شکست فصل قبل در فینال مقابل گلگسی  در این 
دیدار حضور پیدا کرد در نهایت و در لحظات پایانی 

باز هم مقابل قهرمان فصل قبل تن به شکست داد 
تا کهکشانی بتوانند از عنوان قهرمانی خود دفاع کنند.

در دیدار رده بندی هم تیم گوزن زرد با برتری مقابل 
کرمان به عنوان سومی این رقابت ها رسید.


